Γ’ κλίση ουσιαστικών – 3η ενότητα
Τα ημιφωνόληκτα της Γ’ κλισης
Τα ημιφωνόληκτα ουσιαστικά της γ΄ κλίσης με βάση το χαρακτήρα τους διακρίνονται σε υγρόληκτα (λ,ρ), ένρινόληκτα (μ,ν) και συριστικά (σ).

Α. Παραδείγματα Ενρινολήκτων

Ενρινόληκτα μονόθεμα 

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	
	
	

	ονομ.
	ἡ ἀκτίς
	αἱ ἀκτῖν-ες

	γεν.
	τῆς ἀκτῖν-ος
	τῶν ἀκτίν-ων

	δοτ.
	τῆ ἀκτῖν-ι
	ταῖς ἀκτῖ-σι

	αιτ.
	τὴν ακτῖν-α
	τὰς ἀκτῖ-νας

	κλητ.
	(ὦ) ἀκτίς
	(ὦ) ἀκτῖν-ες


	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	
	
	

	ονομ.
	ὁ χειμών
	οἱ χειμῶν-ες

	γεν.
	τοῦ χειμῶν-ος
	τῶν χειμών-ων

	δοτ.
	τῷ χειμῶν-ι
	τοῖς χειμῶ-σι

	αιτ.
	τὸν χειμῶν-α
	τοὺς χειμῶν-ας

	κλητ.
	(ὦ) χειμών
	(ὦ) χειμῶν-ες


Ενρινόληκτα διπλόθεμα

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	
	
	

	ονομ.
	ὁ ἡγεμών
	οἱ ἡγεμόν-ες

	γεν.
	τοῦ ἡγεμόν-ος
	τῶν ἡγεμόν-ων

	δοτ.
	τῷ ἡγεμόν-ι
	τοῖς ἡγεμό-σι

	αιτ.
	τὸν ἡγεμόν-α
	τοὺς ἡγεμόν-ας

	κλητ.
	(ὦ) ἡγεμών
	(ὦ) ἡγεμόν-ες


	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	
	
	

	ονομ.
	ὁ γείτων
	οἱ γείτον-ες

	γεν.
	τοῦ γείτον-ος
	τῶν γειτόν-ων

	δοτ.
	τῷ γείτον-ι
	τοῖς γείτο-σι

	αιτ.
	τὸν γείτον-α 
	τοὺς γείτον-ας

	κλητ.
	(ὦ) γεῖτον
	(ὦ) γείτον-ες


Παρατηρήσεις

1. Τα φωνήεντα ι και α μπροστά από τον χαρακτήρα ν των ονομάτων σε –ις, γεν. -ινος (π.χ. ἀκτίς) και –αν, γεν. –ανος (π.χ. Τιτάν) είναι μακρόχρονα.

2. Πως καταλαβαίνουμε αν τα ονόματα σε –ων διατηρούν στις πλάγιες πτώσεις το ω ή το τρέπουν σε ο; Σκεφτόμαστε την γραφή στα νέα ελληνικά: π.χ. χειμώνας, άρα τοῦ χειμῶνος. Αλλά, ηγεμόνας, άρα τοῦ ἡγεμόνος

3. Τα διπλόθεμα ενρινόληκτα σε –ων διατηρούν όμοια την κατάληξη της ονομαστικής με την κλητική όταν τονίζονται στη λήγουσα. Π.χ. ὁ ἡγεμών( (ὦ) ἡγεμών.

Όταν όμως τονίζονται στην παραλήγουσα τρέπουν το ω σε ο. Π.χ. ὁ γείτων( (ὦ) γεῖτον 

Β. Παραδείγματα Υγρόληκτων 

Υγρόληκτα μονόθεμα σε –ηρ, -ῆρος
	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	
	
	

	ονομ.
	ὁ κρατήρ
	Οἱ κρατῆρ-ες

	γεν.
	τοῦ κρατῆρ-ος
	τῶν κρατήρ-ων

	δοτ.
	τῷ κρατῆρ-ι
	τοῖς κρατῆρ-σι

	αιτ.
	τὸν κρατῆρ-α
	τοὺς κρατῆρ-ας

	κλητ.
	(ὦ) κρατήρ
	(ὦ) κρατῆρ-ες


 ( Με τον ίδιο τρόπο κλίνονται: ὁ κλητήρ, ὁ λαμπτήρ, ὁ νιπτήρ, ὁ σπινθήρ, ὁ σωτήρ, ὁ ζωστήρ, ὁ στατήρ κ.α. 

Υγρόληκτα διπλόθεμα –ηρ, -ερος
	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	ονομ.
	ὁ ἀθήρ
	οἱ ἀθέρ-ες

	γεν.
	τοῦ ἀθέρ-ος
	τῶν ἀθέρ-ων

	δοτ.
	τῷ ἀθέρ-ι
	τοῖς ἀθέρ-σι

	αιτ.
	τὸν ἀθέρ-α
	τοὺς ἀθέρ-ας

	κλητ.
	(ὦ) ἀθήρ
	(ὦ) ἀθέρ-ες


( Με τον ίδιο τρόπο κλίνονται: ὁ ἀήρ, ὁ αἰθήρ, ὁ ἀστήρ.

Προσοχή στη δοτική πληθυντικού του ουσιαστικόυ ἀστήρ ( τοῖς ἀστράσι
Υγρόληκτα διπλόθεμα σε -ωρ, -ορος
	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	
	
	

	ονομ.
	ὁ ῥήτωρ
	οἱ ρήτορ-ες

	γεν.
	τοῦ ῥήτορ-ος
	τῶν ῥητόρ-ων

	δοτ.
	τῷ ῥήτορ-ι
	τοῖς ῥήτορ-σι

	αιτ.
	τὸν ῥήτορ-α
	τοὺς ῥήτορ-ας

	κλητ.
	(ὦ) ῥῆτορ
	(ὦ) ῥήτορ-ες


( Με τον ίδιο τρόπο κλίνονται: ὁ αὐτοκράτωρ, ὁ πράκτωρ, ὁ εκλέκτωρ κ.α. 
Γ. Παραδείγματα σιγμολήκτων
Σιγμόληκτα αρσενικα (κύρια ονόματα που δεν σχηματίζουν πληθυντικό)

	
	Ενικός Αριθμός
	Ενικός Αριθμός

	
	
	

	ονομ.
	ὁ Σωκράτης
	ὁ Σοφοκλῆς

	γεν.
	τοῦ Σωκράτους
	τοῦ Σοφοκλέους

	δοτ.
	τῷ Σωκράτει
	τῶ Σοφοκλεῖ

	αιτ.
	τὸν Σωκράτη
	τὸν Σοφοκλέα

	κλητ.
	(ὦ) Σώκρατες
	(ὦ) Σοφόκλεις 


ΣΗΜ.: Κατά το Σωκράτης κλίνονται όλα τα σιγμόληκτα αρσενικά που τονίζονται στην παραλήγουσα, ενώ κατά το Περικλῆς όλα τα σιγμόληκτα αρσενικά που τονίζονται στην λήγουσα (περισπώνται πάντα).
Σιγμόληκτα ουδέτερα

	
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	
	
	

	ονομ.
	τὸ τέλος
	τὰ τέλη

	γεν.
	τοῦ τέλους
	τῶν τελῶν

	δοτ.
	τῷ τέλει
	τοῖς τέλεσι

	αιτ.
	τὸ τέλος
	τά τέλη

	κλητ.
	(ὦ) τέλος
	(ὦ) τέλη


Ασκήσεις
1. Να μεταφέρετε τα ουσιαστικά που σας δίνονται στην πτώση και στον αριθμό που σας ζητείται.

α. ὁ μεγιστάν ( δοτική ενικού και γενική πληθυντικού

β. ὁ νιπτήρ ( γενική ενικού, αιτιατική ενικού και δοτική πληθυντικού

γ. ὁ αυχήν (αυχεν-) ( αιτιατική ενικού, γενική και δοτική πληθυντικού
δ. ἡ εἰκών ( δοτική ενικού και δοτική πληθυντικού
ε. ὁ δαίμων ( αιτιατική ενικού και δοτική πληθυντικού

στ. τὸ βέλος ( γενική ενικού, ονομαστική και δοτική πληθυντικού

ζ. ὁ ἐκλέκτωρ ( δοτική και αιτιατική ενικού και αιτιατική πληθυντικού

2. Να μεταφέρετε τα ουσιαστικά που σας δίνονται στον άλλο αριθμό διατηρώντας την πτώση που βρίσκονται
α. τοῦ πράκτορος (
β. τῷ στατῆρι (
γ. τὸν λιμένα (
δ. τοὺς κανόνας (
ε. (ὦ) δαίμονες (
στ. (ὦ) κανόνες (
ζ. τῷ στελέχει (
η. τοῖς τεύχεσι (
θ. τὸν σπινθήρα (
ι. τοῦ παιᾶνος (
ια. τῷ βραχίονι (
